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ACTA DEL CONSELL DE BARRI DE LA BORDETA 

Data: 28 de juny de 2016. 19.00h 

Lloc: Sala nova de St. Medir (c/ Constitució, 17) 

  

  

Regidora:   Laura Pérez Castaño 
Vicepresident:   Enric Jara 
Consellera del barri:  Maria Riba 
Conseller Tècnic:  Xavier Farré 
  
Núria Izquierdo  Consellera pel GMCDC  
Jordi Fexas  Conseller del GMERC 
Àngels Boix  Consellera pel GMPSC 
David Labrador  Conseller pel GMC's 
Xavier Queralt          Conseller CUP-Capgirem BCN 
J.A. Calleja  Conseller pel GMPPC  
 
Just Arrizabalaga Comissió de veïns de la Bordeta 
Rosa Pomareda Comissió de veïns de la Bordeta 
Oleguer Forcades Secretariat de Sants-Hostafrancs-La Bordeta 
Josep Romeu  Amics de la Bordeta 
J.A. Lancharro     Comunitat veïns c/ Corral 
Ramon Font       Sants3 ràdio 
Josep Mª Domingo Veí 
Carme Encuentra Veïna 
  
Josep Cuadras  Tècnic de Barri 
Guardia Urbana 

 
Disculpen la seva absència: Carme Vendrell i Núria Pey (veïnes) 
Persones assistents: 55 persones 

 
 
 
Ordre del dia 
 

 Aprovació de l'acta anterior 

 Informació Districte-barri 

 Modificació del PGM 

 PAD 

 Torn obert de paraules 
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1. Aprovació de l'acta anterior 
 
Enric Jara, Vicepresident del Consell de Barri, dóna la benvinguda a les persones assistents i 
presenta a Laura Pérez, nova Regidora del Districte. Sense cap comentari es dóna per 
aprovada l’acta de l'anterior reunió.  
 
2. Informació Districte-barri 
 
Laura Pérez es presenta i informa de la incorporació del PSC a l’equip de govern, fet que ha 
comportat diversos canvis en responsabilitats de les àrees de ciutat i també del Districte, que 
l'han portat a ser Regidora de Sants-Montjuïc per continuar la feina feta pel Gerent, els 
Consellers/es i els tècnics/es. Al Districte el govern s'amplia amb 2 consellers/es del PSC i per 
tant s’amplia la capacitat de treball al territori. Destaca que és un canvi en positiu i està 
treballant per conèixer la realitat dels diferents barris, trepitjant el carrer però també fent 
diversos monogràfics a nivell tècnic intern. Recorda que no es tracta d’un nou govern sinó d’un 
canvi en la Regidoria, que no atura la feina sinó que la continua. A continuació fa una 
presentació de diverses demandes i prioritats del barri, que els han arribat de diferents àmbits: 
 

 S'ha celebrat el 60è aniversari de la Coral de Sant Medir i el 5è aniversari de Can Batlló, un 
símbol per tota la ciutat i sobre el que avui es presentaran proposes. 

 L’àmbit esportiu és molt important i hi ha una demanda ascendent sobre la necessitat 
d'espais per la pràctica esportiva. S’ha vist que les pistes esportives de Can Batlló 
funcionen i són una bona experiència, i s'hi està treballant. S'estan estudiant mesures per 
intentar satisfer les peticions que es fan des de la comunitat educativa o altres. 

 De l’1 de juny al 06 juliol des del districte es va cedir l’ús d'un local provisional al bloc 11 
per facilitar activitats relacionades amb el ramadà per persones d’origen musulmà. 

 Al C. Corral, després d'un treball molt actiu del veïnat, a l’agost s’arribarà a la finalització de 
l’obra, que ha patit un petit retràs. Es parlarà amb la Comissió de seguiment sobre com 
volen celebrar la finalització de l’obra. 

 El Passatge d’Andalusia és un tema tractat des del 1r dia per la preocupació creixent que 
genera, ja que és un tema complex. Des del nivell tècnic hi ha la voluntat d’assumir un 
acord amb els veïns/es i veïnes. En la darrera reunió del 20 de juny l’Ajuntament es va 
oferir per assumir la part proporcional del cost de l’obra, ja que té una part d’ús públic tot i 
ser de propietat privada. Es farà un retorn a les comunitats de veïns perquè tothom tingui 
coneixement de l'acord. Hi ha una reunió prevista al setembre amb els veïns/es afectats, on 
es concretarà el calendari i els pagaments.  

 Es va avançar que a partir del setembre es recuperen els busos de barri, un tema bàsic de 
govern per facilitar la mobilitat al barri, que té una centralitat important. S’aposta per la línia 
115 i també pel Poble-Sec i la Marina, així que en total són 3 busos. S’ha pensat que cal 
treballar la mobilitat d'una manera més integral i per això s’ha constituït la Taula de 
mobilitat de Sants, Hostafrancs i la Bordeta.  

 A continuació Enric Jara explicarà l’acord sobre la modificació del PGM de Can Batlló.  
 
3. Modificació del PGM 
 
Enric Jara informa que és una modificació que es porta treballant des de fa 2-3 anys entre els 
tècnics d’urbanisme del Districte i ciutat i les comissions de treball de Can Batlló, amb l'objectiu 
de prioritzar i distribuir els espais d’una manera més lògica que fins ara. La norma bàsica 
seguida en la modificació ha estat la de no augmentar ni perdre cap metre quadrat de verd, 
equipaments o habitatge, sinó que es racionalitza la seva distribució per fer-ne un millor ús.  
 
A continuació compara el planejament vigent amb el planejament proposat, destacant que 
s’apropa més la zona verda al barri, es desplaça i s’aprofita una nau que tenia mal ús, es 
millora la permeabilitat del C. Constitució per entrar fins a Can Batlló, dividint una de les peces 
per facilitar l'entrada al parc, etc. També es demana que es consolidin els usos provisionals de 
blocs que han sigut profitosos pel barri, i que les naus conservin l'antic recinte tèxtil, la 
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conservació de les masies i el bar antic. S’explica la situació de les promocions d’habitatge i el 
projecte de la cooperativa la Borda i que es proposa conservar la façana del Bloc 12 com a 
vestigi industrial, amb una estructura que la suporti, per fer un tipus de pèrgoles que formin part 
del parc. 
 
Aquesta modificació ha de passar els tràmits de tota proposta de modificació però es posa en 
valor que s'han posat d'acord els veïns/es que hi han volgut participar, els tècnics d’urbanisme 
del Districte, els de ciutat i la immobiliària. Ara s'està fent l’estudi històric arquitectònic de les 
peces pendents d’enderrocar i de les antigues galeries de serveis, i posteriorment es farà 
l’aprovació inicial i el període d’al·legacions. Possiblement l’aprovació definitiva serà cap a 
l'estiu del 2017. A continuació s’obre un torn de paraules: 
 
 Es pregunta per la Masia i s'ensenya la seva ubicació.  

 Es pregunta si el C. Parcerisa tindrà sortida a la Gran Via i es respon que sí, ara ja en té. El 
carreró desapareixerà i quedarà un carrer nou quan s’urbanitzi. 

 Jordi Suñé comenta que visualment sembla com si els metres quadrats previstos per la 
futura Escola Maiol no siguin els mateixos en el nou dibuix. Es respon que els metres en 
general són els mateixos però redistribuïts, però és cert que l’escola no tindrà els mateixos 
metres inicialment previstos. Jordi Suñé ho considera un problema perquè en el projecte 
uns metres estaven destinats a un pati annexa de l’escola que a la vegada es podria haver 
aprofitat per les entitats esportives, i ara no serà així. Es recorda que la reserva era per una 
escola i un institut i ara s'ha reduït. En tot cas es podran presentar al·legacions al projecte.  

 Josep Mª Domingo diu que la superfície dibuixada era estimada i pensant que l’Escola 
Maiol tingués un Institut de Batxillerat, però amb la nova reglamentació de la Conselleria 
d’Educació es va fixar que seria una escola de primària amb 2 línies i 1 bressol. Aleshores 
la superfície que és necessita és més petita i la superfície està fixada segons les 
necessitats del barri.  

 Oleguer pregunta si la masia de l'entrada es manté, amb quin ús i quin valor arquitectònic 
té i es respon que sí, però no hi ha projecte encara. Es comenta que els habitatges són de 
protecció oficial, que l’edifici petit és l’antic bar que es vol conservar i que l’edifici de l’escola 
és una modificació presentada al ple Districte que treu part de la peça de l'escola.  

 Una veïna alerta de l’existència d'una colònia de gats i es pren nota de la demanda per 
mirar-ho. Es pregunta si es farà l’institut i es respon que no, una escola i una escola bressol 

 Una veïna pregunta per l’edifici de vivendes en construcció a l’UP4 i considera que és lleig. 
Es respon que serà per les persones re-allotjades del pla urbanístic.  

 Una veïna posa de manifest que a l'escola Barrufet, de doble línia sense infantil, el pati és 
totalment insuficient i demana que es tingui en compte que els patis han de ser més grans 
que l'escola. Afegeix que sobren places d’educació primària i falten places d'institut . Els 
joves del barri han de marxar i no entén perquè no es fa l’institut. Diu que el Consell de 
barri no ho pot tolerar i es pren nota de la demanda. 

 
4. PAD 
 
Maria Riba recorda que quan es va presentar el PAD es va fixar que al juliol se’n presentarien 
totes les propostes. En aquests moments el PAD està tancat però encara no s’ha editat 
documentació, però a continuació s’explica el més destacat:  
 

 En el conjunt de la ciutat: 22.600 usuaris registrats, 10.300 propostes i aquestes 
compten amb uns 156.000 suports 

 Al Districte es van recollir 682 propostes, tan de les entitats i col·lectius del barri, del 
Consell de barri, comissions de seguiment, espais de participació i debats presencials i 
de la plataforma digital. S'han agrupat en 108 actuacions que contenen 498 propostes. 

 S’han descartat 84 propostes per manca de pressupost, de competències o perquè 
eren massa ambicioses o molt generals 

 
A continuació es fa una pinzellada de les propostes més destacades: 
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 Intervencions urbanístiques a Can Batlló 

 Suport als projectes aglutinadors de cooperatives, com en el cas de Coopolis 
 Incrementar el nombre d'educadors al carrer al Districte de Sants- Montjuic 
 Recolzar i fomentar les associacions: potenciar el teixit i impulsar l’autogestió de les entitats 
 Pla per reforçar la implicació en els òrgans de govern i participació del Districte 
 Xarxa de carrils bici: ampliar i millorar la connectivitat amb la resta de barris i disminuir els 

conflictes amb altres vehicles 
 Pla de comerç: amb especial atenció a la situació del comerç del barri, sobretot entre 

Olzinelles i rambla Badal. 

 Plans de mobilitat i de transport públic: s'estan fent les primeres reunions. 
 Pla d’equipaments del Districte: anàlisi real per veure les necessitats del barri 
 Desenvolupar promocions d’habitatge social 
 Coordinació i reforç dels serveis necessaris per revertir l’exclusió residencial 

 Taula de suport a l'economia cooperativa, social, solidària i col·laborativa, sense oblidar el 
punt d’inserció laboral 

 Contractació socialment responsable 
 Projecte Coopolis 

 Rehabilitació de la Masia de Can Bruixa 
 Noves instal·lacions per a Cal Maiol 
 Rehabilitació del teixit urbà per recuperar l’espai públic per les persones 
 Reduir les desigualtats a través de l'atenció educativa prioritària en sectors en risc 

d’exclusió: ampliar ajuts, beques i subvencions perquè famílies amb menys recursos 
puguin participar 

 Millorar i augmentar els equipaments esportius, amb especial atenció al barri les 
instal·lacions esportives provisionals de la Magòria. 
 

En quan es disposi del document se'ls hi farà arribar i si s'escau en el proper Consell de barri 
es tornarà a presentar. Xavier Farré aclareix que aquesta és la proposta de PAD per part del 
govern, que s'ha obert a participació de la ciutadania a traves de la plataforma digital i les cites 
presencials, i que el govern ha prioritzat segons els criteris esmentats. Es continua amb 
l'aprovació per planari del PAM i el PAD, així que ara es negociarà amb els grups municipals. 
Mentrestant, hi haurà un període d’exposició publica on es poden fer al·legacions per aquelles 
persones o entitats que no vegin reflectides les seves necessitats i el govern valorarà si les 
incorpora o no. Al setembre s'espera poder portar-ho a aprovació aquest PAD, el full de ruta i 
compromís d’allò que s’ha de fer al llarg de la mandat.  
 
5. Torn obert de paraules 

 
Comentari / pregunta Resposta 

Blanca Verdaguer vol saber com s'ha 
contemplat el tema de la Plaça Súria dins del 
PAD. Hi ha un problema de civisme perquè a les 
nits no es respecta el descans dels veïns/es, 
com en el cas de Sant Joan, i la Comissió de 
festes és aliena a la voluntat de la comunitat de 
propietaris. Pregunta com es farà el seguiment. 

Es respon que és una prioritat. Ara s'està treballant al 
Psg. Andalusia i a partir d'aquí es començarà a 
treballar a la Plaça amb els veïns/es per intentar 
evitar problemes i buscar possibles solucions. Es 
desconeixien els problemes específics com el de 
Sant. Joan però en el moment de la trobada es 
poden comentar tots aquest problemes. 

Rosa demana que s’aclareixi el tema de la línia 
91 de bus els diumenges i festius, perquè és 
una gran necessitat i fa anys que es demana.  

Ferran Simó pregunta sobre els busos de barri, 
especialment el 115. S’utilitza per desplaçar-se 
a l'escola i l'horari no és adequat, ja que surt 10 

Es respon que es va anunciar la recuperació del 115 
els caps de setmana i festius, que s'havien retirat fa 
anys. Hi ha un aposta de govern per la millora del 
transport públic i augmentar-ne la freqüència. S'ha 
d'estudiar bé pensant en la mobilitat general de tot el 
barri i es parlarà a la Taula de mobilitat de la Bordeta. 
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minuts abans de l’inici de classes i no arriben a 
l'hora. És un tema que s'ha reclamat 
anteriorment i és important modificar l’horari 
perquè totes les famílies de la zona hi puguin 
accedir. 

 Tot i que és difícil prioritzar s'ha començat a treballar 
en la línia 115 de la Bordeta, la 121 del Poble-sec i el 
125 de la Marina. En el cas del 91 amb la 
incorporació de la xarxa octogonal es veurà com fer 
que sigui més sostenible per dins del barri.  

Un veí està d'acord amb els carrils bici però 
demana que s’aclareixi què es farà amb les bicis 
que van per les voreres i les motos que 
s’aparquen a la vorera, que impedeixen circular 
a la ciutadania.  

Es respon que hi ha temes de convivència i conflictes 
habituals amb motos i bicis especialment en barris 
amb voreres estretes. Primer cal fer una aposta per la 
millora de l'espai i la mobilitat sostenible de les 
persones: carrils bici, carrils bus i aposta per la 
millora del transport públic encara que a vegades 
signifiqui perdre aparcament. Seguidament cal fer 
pedagogia (s'ha engegat una campanya a nivell de 
ciutat sobre la convivència: bicis, motos, veïns/es del 
dia a dia, etc.) i després cal posar multes 
específiques o accions especialment de la GUB.  

Ramon diu que la pluja de l’última setmana ha 
entrat dins de l’aparcament de Riera Blanca 201 
perquè no hi ha clavegueram per engolir. S'ha 
donat informació sobre el pla d'execució de 
Riera Blanca fins a Constitució a partir de 
setembre, però en el tram de Constitució a Av. 
Carrilet no hi ha projecte. 

Ferran Simó afegeix que el 213 és un edifici de 
més de 50 anys i no aboquen directament al 
col·lector de Riera Blanca, generant molts 
problemes de desguàs. És una necessitat 
connectar els edificis del tram de Riera Blanca 
del C. Constitució a l’Església de Sant Isidre al 
clavegueram municipal.  

Andreu Ferran, en representació de la seva 
comunitat de veïns de Riera Blanca, diu que 
també tenen problemes amb el clavegueram i 
tenen retorn d’aigües i dolors. És urgent arreglar 
aquest problema. 

Es respon que el col·lector nou anunciat és el de l’Av. 
Carrilet. S’ha demanat tenir l’estudi que s'està fent i 
com s'ha avançat. Vista la preocupació general es 
pot fer una reunió de treball, amb el Cap de Serveis 
Tècnics, per tractar-ho i es demana que es facilitin les 
dades de contacte a Josep Cuadras, tècnic de barri. 
S’agendarà una reunió i es convocarà als veïns/es de 
comunitats afectades per parlar-ho. 

La Regidora afegeix que a la Comissió de seguiment 
es trien temes d'interès general a parlar als Consells 
però si hi ha temes específics com aquests, es poden 
afegir a l'ordre del dia del Consell següent o bé fer 
una reunió amb les persones afectades i els serveis 
tècnics per fer-ho més operatiu. En aquest cas es 
poden apuntar i també establir una representació 
veïnal. 

Teresa pregunta qui neteja el camí del CAP a la 
Gran Via, perquè la paperera està trencada des 
de fa mesos i està brut. Diu que al barri hi ha 
molt incivisme i entre els veïns/es hi ha 
preocupació general: brutícia, escombraries i 
situacions incíviques o robatoris.  

Anna hi està d'acord, perquè el barri està molt 
brut, pudor, sorolls, atracaments, etc. Ella ho va 
reclamant a través d’una App, però continua 
igual.  

Loli pregunta qui neteja el Parc del C. Quetzal 
(entrada Riera Blanca). El tanquen a les 22h 
però: està brut, hi ha llum tota la nit, al vespre hi 
ha joves amb drogues, hi ha un bar que neteja 
de nit i fan soroll, la GUB no hi va, etc.  

Ramon demana què pot fer si quan surt de casa 

Es respon que els problemes quotidians es poden 
entendre des del civisme o des de la convivència, i 
l’equip de govern ho entén des de la convivència. 
Molts cops s'ha intentat fer complir el civisme amb 
ordenances i sancions, però aquestes també tenen 
les seves limitacions.  

Sobre el tema del CAP a Gran Via es farà una alerta 
específica a Parcs i Jardins. 

El tema dels gossos és important, perquè la neteja 
també és seguretat, i informa que hi ha ciutats que 
han fet campanyes originals però és un tema de 
difícil solució. No té consell perquè tothom ho pateix, 
però realment la convivència en una ciutat és 
conflictiva. Aquests temes quotidians s'han tractar 
mitjançant campanyes de ciutat i des del Districte 
s'ha volgut aprofundir en el tema dels gossos i la 
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es troba alguna persona fent orinar el gos, o 
borda a les 07 del mati, etc. També comenta el 
tema dels carretons que deixen dins el passadís 
del Parc Quetzal, ja que és un tema pendent 
que s’arrossega de fa anys. 

deixadesa de l'espai públic. 

Es pren nota de totes les demandes. 

 

Javi comenta el problema d’incivisme a la pista 
esportiva de la Plaça la Farga, sobretot els caps 
de setmana pel matí perquè es munten partits 
amb música, crits, etc. amb persones grans que 
juguen i beuen i molesten a tota la Plaça. És 
conscient que és un tema difícil d’arreglar però 
calen idees per evitar l’apropiació que s'ha fet 
de la pista esportiva els caps de setmana, ja 
que si alguna persona vol anar a jugar no pot.  

Es respon que hi ha conflictes repetits a l'espai públic 
com en aquest cas. Es disposa d’un servei de 
mediació de ciutat i es parlarà internament, per evitar 
un conflicte d’ús intensiu o privatiu de l'espai públic. 
Caldria fer un procés amb mediació. Des de 
l'Ajuntament cal trobar solucions immediates i hi ha 
alternatives de ciutat, però cal estudiar-ho en cada 
cas. 

Just Arrizabalaga recorda que abans del PAD hi 
havia el compromís d’instal·lar jocs infantils a la 
part alta de Rambla Badal. Demana que es faci 
aquest parc infantil i s’inauguri simultàniament a 
la cobertura de les vies. 

Afegeix que aquests comentaris fets sobre 
gossos, neteja o soroll són un problema de 
civisme, i al PAD hi ha la proposta d’educadors 
de carrer. Pensa que aquests temes es podrien 
tractar també des dels educadors de carrer.  

 

Es respon que està pendent de respondre el tema del 
parc infantil. En principi ha d'estar però se li 
confirmarà a la propera trobada. 

Sobre els educadors de carrer es respon que 
efectivament permeten fer un apropament alternatiu 
fent pedagogia. Però també és cert que els 
problemes quotidians són molt més difícils perquè cal 
treballar amb les persones. Des de l'Ajuntament es 
poden posar multes però cal veure si això funciona o 
és millor buscar un ambient de convivència. Per això 
es fan campanyes que assenyalin els que ho fan 
malament i posin en valor els que ho fa bé. Cal fer 
pedagogia i innovar en les maneres de comunicar.  

Jordi Suñé aclareix que s'han treballat alguns 
temes des del món de l'esport i quan hi ha un 
espai i es pot fer una escola sap greu que no es 
contemplin certes coses com la part esportiva, 
independentment que en aquest espai s'hi 
puguin fer diferents usos. Afegeix que l'esport és 
cultura i hi ha moltes persones a Sants, 
Hostafrancs i la Bordeta involucrades en el món 
de l'esport que estan treballant perquè hi hagi 
espais de totes les disciplines esportives per 
tots els veïns/es.  

Es respon que el que es presenta és una reserva de 
sòl, no és cap equipament en concret ni està definit. 
Sí que hi anirà una escola però com es farà es 
decidirà en un futur entre tots/es, treballant 
conjuntament. També es seguirà lluitant per 
aconseguir els camps de la Magòria.  

Àngels Feliu pregunta per la sortida de metro de 
Mercat Nou amb Jocs Florals, ja que abans els 
veïns/es hi tenien una sortida. Cal tenir-ho en 
compte en cas d’emergència i li agradaria que 
se’n parli. 

Es respon que hi ha una sortida però no és d’ús 
normal, només per emergències, al final de l’andana 
direcció cap a Plaça de Sants.  

 

Sense més comentaris es dóna per finalitzada la sessió. 


